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Sprawozdanie Przewodniczącego Zbigniewa Tomczaka na Sesji w Sejmie w dn. 

28 października 2024 r.  

Bardzo dziękuję za udzielenie głosu.  

Szanowni Delegaci,  

Szanowni goście,  

Od ostatniego spotkania w pełnym składzie w Sali obrad Sejmu minęły prawie 2 

lata. Był to czas bardzo intensywnej pracy. Po wyborach w 2022 r. nastąpiła 

zmiana na stanowisku Przewodniczącego Prezydium. Dotychczasowa 

Przewodnicząca Pani Krystyna Lewkowicz na zebraniu konstytucyjnym 

poinformowała, że nie będzie ubiegać się o stanowisko Przewodniczącej. Był to 

trudny czas, ponieważ nie przewidywaliśmy takiej sytuacji. Ukonstytuowało się 

Prezydium początkowo z K. Lewkowicz jako członkiem, a później po rezygnacji 

Pani K. Lewkowicz po uzupełnieniu składu o kolejną osobę z największą ilością 

zdobytych głosów, w obecnym składzie. Chciałbym z tego miejsca serdecznie 

podziękować Pani K. Lewkowicz za ogromną pracę jaką włożyła w utworzenie 

naszego ruchu i wieloletnią trudną i absorbującą czasowo pracę.  

Komplet materiałów na X Sesję składa się z projektu nowego Regulaminu, 

Biuletynu, Rekomendacji oraz projektów dwóch Uchwał, które będziemy 

podejmować. Materiały te były udostępnione wcześniej na naszej stronie 

www.parlamentseniorow.pl, w tym projekt Regulaminu od początku roku.  

W tej kadencji powołaliśmy cztery nowe Delegatury, tj. wielkopolską, podlaską, 

lubelską i łódzką. Nie mamy jeszcze Delegatury w woj. podkarpackim, ale jest z 

nami gość z tamtego terenu, który chciałby zaangażować się w pracę na rzecz 

utworzenia Delegatury. Również nie ma Delegatury w woj. opolskim, ale tu 

działamy w innej formule, osoby z województwa opolskiego są naszymi 

Delegatami i jest bieżąca współpraca z sąsiadami z Del. śląskiej.  

Podkreślam wagę bieżącej codziennej pracy Delegatur regionalnych, które 

spełniają ważną i pozytywna rolę w realizacji misji OPS, aktywizują delegatów 

oraz mają stały kontakty z władzami samorządowymi i parlamentarzystami.  

http://www.parlamentseniorow.pl/
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Na początku 2023 r. podpisaliśmy jako Stowarzyszenie OPS umowę z m. st. 

Warszawy na podnajem bardzo skromnej wręcz symbolicznej pow. biurowej, ale 

to znaczy, że posiadamy adres i miejsce do pracy i na organizację zebrań. 

Posiadanie adresu jest bardzo ważne z uwagi na wymogi formalno-prawne przy 

rejestracji Stowarzyszenia. Wcześniej Stowarzyszenie miało swój adres w 

mieszkaniu prywatnym. Kilka dni temu dostaliśmy pozytywną decyzję sądu o 

przyznanie statusu OPP Stowarzyszeniu OPS. Otwiera to drogę do przekazywania 

na nasze konto odpisu 1,5% z rocznego podatku już za rok 2024.  

W oparciu o zaplecze prawne i finansowe Stowarzyszenia OPS w ramach 

uzyskanego grantu zorganizowaliśmy w 2023 r. 20 konferencji regionalnych i 

spotkań studyjnych a w obecnym roku zorganizowaliśmy już 9 warsztatów nt. 

bezpieczeństwa i partycypacji społecznej, kolejny warsztat będzie w listopadzie 

w del. pomorskiej. Planujemy również odbyć w grudniu konferencję w składzie 

prezydium i Przew. Delegatur podsumowującą działania ruchu społecznego OPS 

i Stowarzyszenia OPS w 2024 r. W większości tych konferencji i warsztatów 

uczestniczyłem osobiście. Jestem pod wrażeniem zainteresowania uczestników 

tematyką spotkań. W wielu tych spotkaniach uczestniczyli przedstawiciele władz 

urzędu wojewody i marszałka, była to okazja zapoznania się ze stanowiskiem 

przedstawicieli władz regionalnych w sprawie polityki senioralnej.  

Trzyletni grant obejmuje również przyszły rok, więc czekają nas organizacje 

kolejnych konferencji i warsztatów.  

Niezależnie od tego projektu Delegatury organizują swoimi siłami tematyczne 

konferencje korzystając ze wsparcia lokalnych władz. Chciałbym podkreślić, że 

prawie wszystkie Delegatury mają bardzo dobre relacje z urzędami marszałków 

i wojewodów. Pozwala to na integrację lokalnego środowiska senioralnego. 

Przykładów takich konferencji jest wiele, ale ze względu na ograniczenia czasowe 

powiem przykładowo o konferencji zorganizowanej przez Delegaturę warm.-

mazurską, na której spotkali się przedstawiciele wszystkich środowisk 

senioralnych, wypracowali rekomendacje do lokalnych władz, a także 

rekomendacje w ramach przygotowań do zaplanowanej wizyty Pani Minister ds. 

Senioralnych. Dużą nadzieję przywiązujemy do działalności pełnomocników 

Wojewodów ds. senioralnych, wiele Delegatur już nawiązało z nimi współpracę. 

Mamy również swoich przedstawicieli w radach ds. senioralnych ulokowanych 
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przy urzędach wojewodów i marszałków. Nasi przedstawiciele pracują w Radzie 

ds. Spraw Polityki Senioralnej przy Urzędzie Ministra ds. Polityki Senioralnej.  

Jesteśmy w stałej współpracy z sejmowymi komisjami, z odpowiednimi 

ministerstwami, z rzecznikiem praw obywatelskich i praw pacjentów. Od ponad 

roku poszerzyła się możliwość dialogu i współpracy o dwa nowe urzędy, tj. 

Ministra ds. Polityki Senioralnej i Ministra ds. Społeczeństwa Obywatelskiego. 

Będąc częstym uczestnikiem posiedzeń Komisji Polityki Senioralnej mam 

możliwość wyrażania swoich opinii w stosunku do materiałów 

przygotowywanych przez ministerstwa i omawianych na Komisji. W tej kadencji 

Sejmu komisja ta rozbudowała się organizacyjnie tworząc 3 podkomisje: ds. 

zdrowia, bezpieczeństwa i terenów wiejskich, wszystkie dotyczą oczywiście osób 

starszych. Świadczy to o randze problematyki senioralnej omawianej na 

komisjach sejmowych.  

Współpracujemy oczywiście z innymi organizacjami senioralnymi, takimi jak: 

PZERiI, UTW, radami seniorów i wieloma organizacjami których misją jest pomoc 

i wsparcie dla seniorów. Przykładem takiej współpracy m. in. w Radzie Polityki 

Senioralnej jest wymiana doświadczeń z Ogólnopolską Federacją Stowarzyszeń 

Uniwersytetów Trzeciego Wieku z Panią Prezes Wiesławą Borczyk, która nie 

mogła dzisiaj do nas przyjechać, natomiast napisała list który pozwolę sobie 

odczytać: 

LIST PANI WIESŁAWY BORCZYK  

 

Przygotowana została przez OPS nowelizacja Ustawy o osobach starszych. Czeka 

ona na rozpoczęcie procesu legislacyjnego, ale do tego potrzebne jest pozyskanie 

partnera posiadającego zdolność prawną do zgłaszania zmian legislacyjnych. 

Nowelizacja tej ustawy jest jedną z głównych naszych rekomendacji.  

Szanowni delegaci,  

Z uwagi na zdezaktualizowanie się zapisów w obecnie obowiązującym 

Regulaminie już od początku IV Kadencji podjęliśmy pracę, aby opracować nowy 

Regulamin. Przypomnę, że pierwsze prace były podjęte już w 2020 r. Wróciliśmy 

do nowelizacji Regulaminu na początku 2023 r. Prace te były prowadzone prawie 
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przez cały rok 2023. Kolejne wersje były uzgadniane i omawiane z Delegaturami, 

a poprzez Przewodniczących Delegatur Delegaci mieli prawo zgłosić swoje uwagi 

podczas wielomiesięcznych konsultacji.  

Zasadnicze zmiany dotyczą:  

• wzmocnienia umocowania delegatur i zwiększenia ich aktywności, 

zrezygnowano z Zespołu ds. akredytacji, którego istnienie nie sprawdziło 

się w praktyce jako centralnie umocowanego zespołu. Proces akredytacji 

przekazano do kompetencji Prezydiów poszczególnych Delegatur, które 

będą przesyłać do Prezydium OPS swoje propozycje, a Prezydium będzie 

jedynie sprawdzało parytety i kompletność danych.  

• zmieniono zasady wspomagania finansowania ruchu społecznego OPS 

poprzez oparcie finansowania na zarejestrowanym w listopadzie 2021 r. 

Stowarzyszeniu OPS, mającym zdolność do czynności prawnych i 

finansowych. Zmiana ta pozwoliła na realizację trzyletniego projektu, o 

którym mówiłem wcześniej, należy tu zaznaczyć, o czym mówiła ówczesna 

Przewodniczącą OPS na Sesji w dn. 7 listopada 2022, że w 2016 r. 

utworzono rozwiązanie tymczasowe w postaci powołania Fundacji OPS, 

która dzisiaj już jest rozwiązana, a której zadaniem było spełnianie roli 

tymczasowego rozwiązania formalno-prawnego i finansowego dla nie 

posiadającego osobowości prawnej ruchu społecznego OPS w celu 

wspierania celów statutowych OPS, a już wtedy docelowym rozwiązaniem 

było utworzenie przez OPS własnego podmiotu prawnego. I takie 

rozwiązanie dziś mamy i ta ważna zmiana jest zawarta w propozycji 

nowego Regulaminu.  

• zrezygnowano z funkcji osób zaufania publicznego z uwagi na 

niesprawdzenie się tej formy wsparcia Delegatur w kontaktach z 

regionalnymi władzami. Tę funkcję sprawują w sposób bezpośredni 

Przewodniczący Delegatur, a poza tym osoby zaufania publicznego były 

jedynie w kilku Delegaturach,  

• z powyższego względu zrezygnowano z organu jakim był Konwent 

Seniorów, który nie zebrał się ani razu w historii OPS, w skład którego 

wchodziły m. in. osoby zaufania publicznego, Prezydium i Przew. 

Delegatur, a utworzono w to miejsce Radę OPS działającą kolegialnie, w 
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skład której wchodzą członkowie Prezydium i Przewodniczący wszystkich 

Delegatur.  

Przedstawiany dzisiaj Regulamin został zaakceptowany jednogłośnie na 

spotkaniu, w którym uczestniczyli członkowie Prezydium oraz Przewodniczący 

Delegatur w dn. 11-12 grudnia 2023 r. Jednocześnie podkreślam, że nie jest on 

sztywnym dokumentem uchwalonym raz na zawsze i zmiany do niego można 

będzie wnosić w przyszłości zgodnie z procedurami. Chciałbym w tym miejscu 

szczególnie podziękować za pomoc przy opracowywaniu Regulaminu Panu 

Zbigniewowi Chwalińskiemu i Pani Elżbiecie Wiśniewskiej. Pan Z. Chwaliński 

niestety nie mógł dzisiaj przyjechać, ale przesłał swoje wystąpienie dotyczące 

rekomendacji przyjęcia Regulaminu, zostanie ono odczytane.  

Ja oczywiście gorąco rekomenduję jego przyjęcie.  

Szanowni Delegaci,  

Mam przyjemność ogłosić, że zostały przyznane Honorowe Dyplomy za 

wieloletnie i twórcze uczestnictwo w procesie kształtowania polityki senioralnej 

oraz rozwijanie konstruktywnego dialogu z podmiotami życia publicznego 

polskich seniorów. Wymienię teraz te osoby, którym przyznano Dyplomy 

Honorowe, a wręczenie odbędzie się z względów organizacyjnych bezpośrednio 

po zakończeniu obrad.  

1 Andrzej Kos,  

2 Bożena Sałacińska,  

3 Krystyna Mroczek,  

4 Andrzej Lambryczak,  

5 Bolesław Herudziński,  

6 Barbara Szafraniec,  

7 Teresa Bojanowicz,  

8 Krystyna Lewkowicz,  

9 Grażyna Czajkowska,  

10 Ludwik Knyba,  

11 Zuzanna Geilke,  

12 Janina Łucak,  

13 Jerzy Giezek,  

14 Ewa Woźniak,  
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15 Irena Frankiewicz,  

Wszystkim wymienionym osobom serdecznie gratuluję i chciałbym , abyśmy ten 

zwyczaj przyjęli na stałe.  

Szanowni Państwo, podsumowując: do głównych naszych celów należy: 

opracowanie i finansowanie celów strategicznych, koniecznych do rozwoju 

instytucjonalnego i kadrowego, powołanie kolejnej delegatury, pozyskanie 

partnerów parlamentarnych do wprowadzenia procedur legislacyjnych, w 

szczególności do nowelizacji Ustawy o osobach starszych, podjęcie szerokiej akcji 

promocyjnej na rzecz wsparcia naszego Stowarzyszenia OPS, przypominam że już 

mamy status OPP oraz usytuowanie naszego ruchu w otoczeniu Sejmu i 

nawiązanie stałej współpracy łącznie ze wpisaniem do kalendarza sejmowego 

naszych Sesji.  

Jeśli miałbym wymienić kamień milowy naszych dwóch lat IV Kadencji to na 

pewno wymieniłbym pracę nad nowym Regulaminem, wprowadzającym 

generalne zmiany w zarządzaniu naszym ruchem i dające nowe możliwości jego 

finansowania, a drugim takim kamieniem milowym byłby projekt realizowany w 

ramach funduszy Narodowego Instytutu Wolności Program Rozwoju Organizacji 

Obywatelskich.  

Szanowni Państwo,  

Przed nami ostatni rok IV Kadencji. Już od początku 2025 r. będziemy prowadzić 

proces akredytacji nowych Delegatów, mam nadzieję, już pod rządami nowego 

Regulaminu i przy szerszym zaangażowaniu Delegatur.  

Bardzo dziękuję za te dwa lata wspólnej pracy, które dla mnie były bardzo 

pracowite i wyczerpujące. Mam nadzieję, że decydenci życia publicznego 

wykorzystując nasze rekomendacje będą podejmowali właściwe oceny potrzeb 

polskich seniorów w zakresie bezpieczeństwa zdrowotnego i społecznego, czyli 

tych wartości, które dla nas są najważniejsze, a także w zakresie seniorów mniej 

aktywnych, aby utrzymać samodzielność tych osób jak najdłużej, ponieważ jest 

to z korzyścią dla państwa.  

Powinniśmy pamiętać, że my jesteśmy grupą aktywnych seniorów, ale seniorów 

mamy ogółem 9,8 mln, dlatego powinniśmy pamiętać o osobach samotnych, 

wykluczonych, osobach z niepełnosprawnościami a wg ostatnich danych około 1 

mln osób starszych żyje w skrajnym ubóstwie. I to powinno być przedmiotem 



 
 

7/8 
 

troski zarówno państwowej polityki senioralnej, a także Obywatelskiego 

parlamentu Seniorów.  

Życzę Państwu dużo satysfakcji i sukcesów z codziennej niełatwej działalności w 

ruchu senioralnym.  

Dziękuję za uwagę.  
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Na zakończenie.  

Szanowni Delegaci,  

Szanowni Goście,  

 

Jeszcze raz dziękuję Państwu za przybycie, za uczestnictwo, mieliśmy do przyjęcia 

dwa ważne dokumenty: Regulamin i rekomendacje. Wykonaliśmy to zadanie.  

Zaczynamy kolejny trzeci ostatni rok IV Kadencji OPS.  

Zmiany instytucjonalne i nowe możliwości organizacyjne pozwalają na nowe 

spojrzenie i perspektywy funkcjonowania tego parlamentu.  

Czeka nas codzienna praca w Delegaturach i w Prezydium. Rozpoczniemy 

wkrótce proces akredytacji kandydatów na Delegatów V Kadencji, już w nowej 

formule.  

W przyszłym roku będziemy świętować 10.lecie naszego ruchu. To zobowiązuje.  

Życzę wszystkim Państwu wiele zdrowia, cierpliwości i wytrwałości w pracy 

społecznej na rzecz polskich seniorów. Wiemy, że często ta praca wymaga od nas 

wielu wyrzeczeń, ale mimo to a może właśnie dlatego jest tak satysfakcjonująca. 

Jak wielokrotnie podkreślam wszelkie rodzaje aktywności oddalają od nas 

choroby związane z wiekiem senioralnym.  

Życzę Państwu dużo zdrowia i optymizmu oraz bezpiecznego powrotu do domu.  

Na tym kończymy posiedzenie X Sesji IV Kadencji OPS. 

Zamykam posiedzenie.  


